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آنچه هويت سيما و منظر شهري و معماري را در شهر هاي 
بزرگ و كوچك نمايان مي س�ازد نما و استفاده از مصالح و 
رنگ و طراحي بومي و ايراني اس�ت. نماهاي ساختمان در 
شهر تهران يكي از موضوعاتي اس�ت كه در دو دهه اخير 
به دليل اس�تفاده از مصالح نامرغ�وب و طراحي هايي كه 
فاقد هويت هستند، به يك معضل بزرگ در اين كلانشهر 
تبديل ش�ده اند. معاون شهرس�ازي و معماري شهرداري 
تهران بر اين باور اس�ت باي�د با تدوين ضواب�ط مربوط به 
طراحي نماي س�اختمان س�عي كنيم تا جنگل ناموزوني 
را كه از س�اخت و س�ازهاي اخي�ر در حوزه شهرس�ازي 
تهران ايجاد ش�ده و بيش�تر به زوائد بصري شبيه است، 
س�اماندهي كنيم. كارشناس�ان معماري اعتقاد دارند به 
همان ان�دازه كه رعايت اس�تانداردهاي ايمن�ي در زمان 
س�اخت يك بنا از اهميت ويژه اي برخوردار است طراحي 
نماي س�اختمان نيز به عنوان جداره بيرون�ي بناها كه در 
معرض ديد عموم ش�هروندان قرار مي گيرد حائز اهميت 
اس�ت. مهم تر اينكه نم�اي بيرون�ي س�اختمان ها نيز به 
اندازه ساخت خود بنا بايد ايمن س�اخته شود تا با هويت 
فرهنگي، معماري و هنري يك شهر هارموني داشته باشد. 

  
  گم شدن   آرامش شهر و شهروندان در سيماي شهري 
احس��اس ناامن��ي در ش��هر ته��ران به دلي��ل ع��دم رعايت 
استانداردسازي و مصالح باكيفيت يكي از دغدغه هايي است 
كه مديريت ش��هري پايتخت با آن روبه روست. كما اينكه در 
س��ال هاي اخير با وقوع هر حادثه طبيعي و غيرطبيعي مانند 
وزش باد يا بارش برف و باران شاهد بروز حوادث ناگواري در اثر 

ريزش بناي يك ساختمان براي شهروندان بوده ايم. 
از همه مهم تر اينكه در بيشتر مواقع نماهاي ناايمن ساختمان ها 
در زمان حريق يا حوادث اين چنيني بيشترين آسيب را هم به 
بنا و هم به ساكنان وارد كرده است. معاون شهرسازي و معماري 
شهرداري تهران اعتقاد دارد، اگر هر ساختماني در شهر يك نما 
داشته باشد كه در آن نكات ايمني و طراحي رعايت نشده باشد، 
درنهايت با يك جنگل ناموزون از ساختمان هايي روبه رو هستيم 
كه علاوه بر اينكه سيما و منظر شهري را دچار آسيب مي كنند، 

ناايمن بودن آن نيز براي شهروندان دردسرساز خواهد بود. 
عبدالرضا گلپايگاني براي بهبود وضعيت نماي ساختمان هاي 
تهران اعتقاد دارد كه در طول س��ال هاي اخير س��عي شده تا 
با تنظيم و تدوي��ن لوايح و قوانيني، الزامات��ي را براي نماهاي 

ساختمان ايجاد كنيم تا وضعيت موجود بهبود يابد. 
استفاده از شيشه در نماي س��اختمان ها يكي از موضوعاتي 
اس��ت كه در س��ال هاي اخير از سوي اعضاي ش��وراي شهر 
تهران مورد انتقاد قرار گرفته است. كما اينكه در زمان فعاليت 
شوراي چهارم شهر تهران مصوبه اي درخصوص عدم استفاده 
كامل از شيشه در نماي س��اختمان هاي بلندمرتبه تهران به 
تصويب رسيد. بر اس��اس اين مصوبه كاربرد شيشه در نماي 
ساختمان ها تنها 60 درصد از كل بنا را شامل مي شد كما اينكه 
حتي بعد از تصويب اين مصوبه نيز بسياري از ساختمان هاي 
بلندمرتبه و حساس شهر مانند ساختمان جديد مجلس به 
طور كامل از نماي شيشه استفاده كرده بود كه همين امر مورد 
انتقاد مديران شهري و رسانه ها قرار گرفت. در طول يكي، دو 
سال اخير نيز همچنان در شهر تهران شاهد استفاده از شيشه 
بيشتر از آنچه در مصوبه شوراي ش��هر تهران آمده است، در 
نماي برخي از ساختمان هاي بلندمرتبه بوده ايم. اكنون سؤال 
اين است كه آيا اين طراحي نما به نوعي دهن كجي به مصوبه 

شوراي چهارم شهر تهران است؟
معاون شهردار تهران چنين اعتقادي ندارد. به نظر وي با توجه به 
تغييرات تكنولوژي ساخت شيشه ممكن است درصد استفاده 
از شيشه در نما بعد از مصوبه كميسيون ماده 5 كم يا زياد شود. 
كما اينكه شاهد اين موضوع هستيم كه در استفاده از شيشه 
در برخي محورها و معابر محدوديت هاي��ي وجود دارد مانند 
اتوبان حكيم كه در برخي از ساعات روز نور خورشيد به صورت 
مستقيم مي تابد. اس��تفاده از نماي شيشه در ساختمان هاي 

حاشيه اين بزرگراه به دليل انعكاس شديد نور خورشيد باعث 
بروز تصادف در اين محدوده مي ش��ود؛ چراك��ه انعكاس نور 
خورشيد به شيشه خودروها ديد رانندگان را در هنگام رانندگي 
دچار مشكل مي كند و همين موضوع خطرآفرين خواهد بود. 

اما درمجموع بايد به اين نكته تأكيد كرد كه مطابق مصوبات 
گذش��ته اس��تفاده از شيش��ه با ضوابط خاص در كميته هاي 
تخصصي نما مورد بررسي قرار مي گيرد و درنهايت 60 درصد از 

نماي يك ساختمان مي تواند از شيشه پوشيده شده باشد. 
يكي از موضوعاتي كه در دستورالعمل هاي جديد طراحي نما 
مدنظر كارشناسان معاونت شهرس��ازي و معماري شهرداري 
تهران قرار گرفته اين اس��ت كه از اين پس سنگ نما نبايد به 
صورت دوغ آبي و چسبي باشد، يا بايد به روش خشك يا سيم 
بسته نصب شود. هرچند از گذشته مقرراتي نيز وجود داشت اما 

نظارت درستي انجام نمي شد. 
  در معماري فاقد زبان و فهم واحدي هستيم

معاون شهرس��ازي و معماري ش��هرداري تهران معتقد است 
امروزه بحث نماهاي شهري و مجموعه شهري نسبت به گذشته 
ماهيت متفاوتي پيدا كرده است؛ چراكه در گذشته جلوه گاه نما 
در معماري ايراني به سمت خيابان و محل هاي عمومي نبود و 
حياط بخش خصوصي خانه بود. اين درحالي است كه امروزه 
خيابان ها جلوه گاه نماهاي س��اختمان است و اين جلوه گاه ها 
محل آشكار شدن هويت س��اختمان بوده و از اهميت بالايي 
برخوردارند و درواقع اكنون خيابان ها محل پيوند با شهر است. 
معاون شهردار تهران با اش��اره به اينكه در معماري فاقد زبان 
واحدي هستيم، گفت: در شهرداري تهران به دنبال آن هستيم 
كه بتوانيم در فضاهاي شهري يك هماهنگي و زبان مشتركي در 
امر نماي ساختمان ها داشته باشيم. در زلزله كرمانشاه شاهد آن 
بوديم كه به دليل رعايت نكردن قاب بند در نماي ساختمان ها، 

نماي ساختمان ها فروريخت و بر سر شهروندان آوار شد؛ اين 
درحالي است كه ساير عناصر ساختمان نظير استراكچر و سازه 
ساختمان ها پابرجا بود. معاون شهرسازي و معماري شهرداري 
تهران مي گويد نماي س��اختمان ها بايد از دوام قابل انتظاري 
برخوردار باشد به گونه اي كه سال ها در برابر تغييرات اقليمي و 

بارش هاي باران و برف دوام بياورد. 
  بازگشت هويت معماري بومی در طراحي نما 

بازگشت هويت معماري ايراني و اسلامي در نماي ساختمان هاي 
پايتخت يكي از خواس��ته هايي است كه كارشناسان معماري 
براي ايجاد آرامش در بناهاي شهر تهران دارند. هرچند در طول 
پنج دهه اخير روي آوردن طراحان نم��ا به الگوهاي معماري 
غربي باعث شد تا هويت معماري در تهران و ساير كلانشهرهاي 
كشور از بين برود اما در طول سال هاي اخير شهرداري تهران 
با همراهي مديريت ش��هري س��عي كرد تا با تشويق طراحان 
و معماري به اس��تفاده از اي��ن الگوها و قرار دادن اين س��بك 
معماري به عنوان يكي از الزام��ات طراحي نما در آيين نامه ها 
و دستورالعمل هاي بالادستي، شاهد روي دادن دوره بازگشت 
طراحي نما ب��ه الگوهاي معماري ايراني و اس��لامي در تهران 
باشيم. موضوعي كه معاون شهرس��ازي و معماري شهرداري 
تهران نيز به آن اش��اره مي كند و مي گويد: نماهاي نمادين و 
نشانه اي بايد با هويت تاريخي ما هم ريشه باشند و بايد مردم 
نيز اين مسئله را مطالبه كنند. هرچند در مناطق 11 و 12 كه 
بناهاي ارزشمند بيش��تري دارد ضوابط و دستورالعمل هاي 

خاصي را در نظر گرفتيم. 
  بي توجهي به معماري بومي كشور 

 همچنين ش��هردار تهران ب��ر لزوم آموزش م��ردم و تحريك 
خواس��ته هاي آنان براي ش��كل گيري معماري زيبا در شهر 
تأكيد كرده و مي افزايد: امروز مشاهده مي كنيم كه بسياري از 

ساختمان ها در تهران با معماري رومي به وجود مي آيد. به گفته 
شهردار تهران اين نشان مي دهد كه مردم چنين معماري اي 
را پس��نديده اند. واقعيت آن اس��ت كه معماران س��رزمين ما 
نتوانسته اند روي معماري بومي كش��ورمان كار كنند. كشور 
ما عقبه فرهنگي طولاني دارد. ما بايد آس��تانه دانش و تقاضا 
در حوزه معماري كشور را بالا ببريم. ما براي سليقه هاي مردم 
كار زيادي نكرده ايم. وي تأكيد كرد: بايد در مورد فعاليت هايي 
كه تاكنون انجام شده است، آسيب شناسي كنيم. كميته هاي 
نما تشكيل شده است، اما نبايد تبديل به راهروهايي شوند كه 

مي توان آن را دور زد يا برگشت. 
همچنين بختياري معاون تحقيقات و فناوري مركز تحقيقات 
راه، مسكن و شهرسازي معتقد است در سال هاي اخير مصالح 
نوين وارد نماهاي ساختماني شده است اما بخشي از اين مصالح 
از لحاظ فني و ايمني مش��كلات عديده اي دارند. كامپوزيت، 
ترموود و نماهاي پليمري ازجمله نماهايي هس��تند كه طي 
سال هاي اخير وارد نماهاي كشور شده است. يكي از مشكلات 
اساس��ي اين مصالح نوين نبود اس��تاندارد اس��ت و در بخش 

فناوري هاي نوين با خلأ استاندارد رو به رو هستيم. 
  افزايش نخاله هاي ساختماني با معماری غيراصولی

حميد موسوي، شهردار منطقه يك تهران با بيان اينكه با وجود 
اساتيد صاحب نام، وجود تكنولوژي هاي بومي، پيشينه تاريخي 
و الگوهاي بومي متأسفانه آنچنان در ساخت و ساز معاصر قابل 
دفاع نيس��ت، مي گويد: نماهاي كنون��ي در بخش ايمني نيز 
مشكلات زيادي دارند. به گونه اي كه استفاده و اجراي ناصواب 
از مصالح ساختماني با توسعه پايدار نيز تعارض دارند. در حال 
حاضر گود س��ياه كوه نمونه بارزي از نخاله هاي س��اختماني 
به خصوص مصالح مرتبط با نما است كه در حال حاضر ارتفاع 
يك كوه را پيدا كرده است. ش��هردار منطقه يك معتقد است 
زلزله كرمانشاه به خوبي نشان داد ما در مقوله كاربرد و اجراي 
نماها مشكلات زيادي داريم؛ چراكه در اين زلزله تنها نماهاي 
س��اختمان از پوس��ته اصلي جدا ش��ده بود. وي درخصوص 
سازندگان ذيصلاح مي گويد: در حال حاضر يكي از مشكلات 
اجراي صحيح نما نبود س��ازنده ذيصلاح است. متأسفانه كار 
ساخت و ساز در كش��ور در دستان اهل فن نيس��ت. البته در 
حال حاضر منطقه 10 به عنوان پايلوت براي سازنده ذيصلاح 

انتخاب شده است. 
  ارتقاي كيفيت ساختمان ها با تغيير ضوابط

فرزانه صادق مالواجرد، دبير شوراي عالي معماري و شهرسازي 
تأكيد مي كند نكته حائز اهميت آن اس��ت كه ما در معماري 
گذش��ته خود فضاهاي باز، نيمه باز و بسته داشتيم، اما اكنون 
فضاي باز و فضاي بسته در ساخت و سازها وجود دارد و فضاي 
نيمه باز كاملًا حذف ش��ده و ما نم��ود آن را در معماري امروز 
ملاحظه مي كنيم. لذا تمام تلاش ما معطوف به اين است كه 

صرفاً به نماي بيروني ساختمان ها شكل و شمايلي بدهيم. 
وي مي افزايد: از همين رو تلاش خواهيم كرد تا با ارتباط مثبت 
و سازنده اي كه با شهرداري تهران ايجاد مي كنيم، بتوانيم آنچه 
را در شوراي عالي مصوب مي كنيم، از طريق ارتباط مستقيم با 
شهرداري ها اجرايي كنيم. در عين حال اگر لازم باشد، مصوبات 
ديگري را در كل كشور ابلاغ كنيم تا موارد به شكل فني تري 

اجرايي شود. 

آمار نش�ان مي دهد 22 هزار س�اختمان ناايمن در ش�هر 
ته�ران و 63/6 درص�د من�ازل فاقد هرگون�ه تجهيزات 
ايمني در برابر آتش   هستند كه اگر ش�هرداري تهران به 
عنوان يكي از متوليان ايمن سازي س�اخت و ساز فكری 
به حال ايمن سازي اين بنا ها نكنند، مشكلات زيادي براي 
شهروندان و مديريت اين بحران كه از بي توجهي متوليان 
و البته شهروندان نس�بت به رعايت قوانين ساخت و ساز 
ايمن در شهر تهران ناشي مي شود، به وجود خواهد آمد. 
آنطور كه رئيس كميسيون محيط زيست شوراي شهر تهران 
خبر داده است، 22 هزار ساختمان ناايمن در شهر تهران بعد از 
حادثه ناگوار پلاسكو شناسايي شده است كه در طول دو سال 
اخير تنها 30 ساختمان از سوي شهرداري تهران و با نظارت 
سازمان آتش نشاني و حكم دادستان تهران توانسته اند، ايمن 
ش��وند. هرچند صدراعظم نوري بر اين باور است كه سازمان 
آتش نشاني شهر تهران با وجود محدوديت هايي كه در تأمين 
منابع مورد نياز خود داشته اند اما توانسته اند در طول دو سال 
22 هزار ساختمان ناايمن را در تمامي مناطق بيست و دوگانه 
شهر تهران شناسايي كنند. اما به نظر مي رسد كه بعد از گام 
نخست اين حركت مبني بر شناسايي ساختمان هاي ناايمن 
در كلانشهري همچون تهران اما تا كنون اقدام تأثيرگذاري در 

جهت تسريع در ايمن سازي اين بناها انجام نشده است. 
بررسي ها نشان مي دهد ناايمني بس��ياري از ساختمان هاي 
بلندمرتبه شهر تهران يكي از بحران هايي است كه شهرداري 
پايتخت با آن روبه رو اس��ت؛ چراكه بيش��تر اين ساختمان ها 
به دليل اينكه يا محل س��كونت ش��هروندان بوده يا به عنوان 
مراكز اداري و تجاري مش��غول به فعاليت هس��تند به همين 

دليل روزانه تعداد زيادي از م��ردم در اين محدوده ها در حال 
تردد هستند و اگر فكر براي ايمن سازي اين بناها نشود، معلوم 
نيست كه در آينده اي نه چندان دور قرار است تا چه بحران هاي 
غيرمترقبه اي در پايتخت روي دهد. مطالعات دقيق كميته ملي 
حادثه پلاسكو در بررسي ايمني ساختمان ها در تهران حكايت 
از آن دارد كه در حال حاضر   7/6 درصد منازل مجهز به سيستم 
اعلام حريق، 5/4 درصد منازل مجهز به شيلنگ آتش نشاني، 
 28/9 درصد منازل مجهز به كپس��ول آتش نش��اني هستند و 
متأسفانه 63/6 درصد منازل فاقد هرگونه تجهيزات ايمني در 

برابر آتش  هستند كه بالا بودن درصد بي توجهي شهروندان و 
مديران ساختمان ها و مجموعه هاي اداري، تجاري و مسكوني 
به تأمين تجهيزات ايمني در محل كسب و كار و زندگي بسيار 
نگران كننده است. به رغم آنكه ش��وراي پنجم شهر تهران در 
يك سال و نيم گذش��ته اقدام به تصويب طرحي تحت عنوان 
الزام شوراي شهر تهران مبني بر تشكيل كميته ارتقاي ايمني 
ساختمان هاي شهر تهران با هدف پيگيري تحقق خروجي ها 
و پيشنهادات گزارش هاي تهيه ش��ده در كارگروه هاي دولت، 
مجلس و شوراي اسلامي شهر تهران و ساير سازمان ها و نهادها 

پيرامون بررسي حادثه پلاسكو كردند، اما تا كنون گزارشي از 
كميته مذكور به شوراي شهر ارائه نشده است. 

  اقدامات ديرهنگام اما ضروري 
در حالي كه شهرهاي كشور آبستن حوادث مختلفي ازجمله 
زلزله، آتش سوزي هستند و بافت هاي فرسوده بسياري وجود 
دارد، دس��تورالعمل جديد ارتقاي ايمني و آتش نش��اني در 
س��اختمان ها و كليات لايحه مديريت بحران كشور تصويب 
شده است و اين انتظار مي رود كه هرچه سريع تر اين قوانين 
و دستورالعمل از روي كاغذ و پوشه ها شكل عملياتي به خود 
بگيرد تا ديگر ش��اهد حوادث ناگوار و خس��ارت هاي جاني و 
مالي نباشيم. ورود به اين اقدامات بس��يار ديرهنگام صورت 
گرفته است اما ضروري و لازم است تا به دقت و با نظارت هاي 

سيستمي به اجرا درآيد.

شهرداري تهران براي ايمن سازي 22 هزار ساختمان ناايمن چه برنامه اي دارد؟

63درصدمنازلهيچگونهتجهيزاتايمنيدربرابرآتشندارند

88498471ايرانشهر

دو   ش��نبه 15 بهمن 1397 | 28 جمادی الاول 1440 |10| روزنامه جوان |  شماره 5584

در حال حاضر   7/6 درصد منازل مجهز به 
سيستم اعلام حريق، 5/4 درصد مجهز 
به شيلنگ آتش نش�اني و  28/9 درصد 
مجهز به كپس�ول آتش نشاني هستند؛  
63/6 درصد من�ازل نيز  فاق�د هرگونه 
 تجهيزات ايمني در برابر آتش  هس�تند

بازگشت هويت معماري ايراني و اسلامي 
در نماي س�اختمان هاي پايتخت يكي 
از خواسته هايي اس�ت كه كارشناسان 
معم�اري ب�راي ايج�اد آرام�ش در 
 بناهاي ش�هر تهران بر آن تأكيد دارند

    از شهر 

آرامش گمشده در سیمای آشفته و ناموزون پایتخت
نماي ساختمان به اندازه ساخت خود بنا بايد ايمني، هويت فرهنگي، معماري و هنري يك شهر را نمايان كند 

اکبر محمودی
  گزارش  یک

ترافيك

قفلشدنترافيكرويطرحزوجوفرد!
در حالي كه شهرداري تهران تأكيد بر قانوني بودن اخذ عوارض از خودروهاي مخالف 
پلاك در محدوده زوج و فرد دارد، رئيس كميسيون عمران شورا، فرمانداري و پليس 
اين موضوع را خلاف قانون مي دانند. معاون مطالعات و برنامه ريزي معاونت حمل ونقل 
ترافيك شهرداري تهران با اشاره به عدم تأثيرگذاري طرح زوج و فرد در كاهش آلودگي 
هوا و ترافيك پايتخت اعلام كرد40 درصد پايتخت نشينان اجراي طرح زوج و فرد 
را ناعادلانه مي دانند. بر اين اساس ش��هروندان همچنان سرگردان در اجرايي شدن 

طرح هاي سليقه اي بايد استرس پرداخت عوارض غيرقانوني را تحمل كنند. 
چند روزي اس��ت كه موض��وع دريافت ع��وارض از محدوده زوج و فرد به مناقش��ه 
مسئولان تبديل شده است و هر بار اين اقدام را تأييد يا رد مي كنند. در حالي كه شورا و 
فرمانداري در تبصره يكم اصلاحيه )شناسه مصوب 2422(  تصويب كرده اند كه تمامي 
خودروهاي داراي پلاك مخالف در صورتي مجاز به ورود در محدوده زوج يا فرد هستند 
كه همانند گذشته براي ورود به محدوده طرح ترافيك مجوز اخذ كرده و عوارض آن 
را مطابق اين مصوبه پرداخت كنند، محمدعليخاني، رئيس كميسيون عمران شوراي 
شهر تأكيد مي كند كه دريافت هرگونه عوارض از محدوده زوج و فرد غيرقانوني است 

و اين موضوع را به رئيس شوراي شهر تهران اطلاع داده است. 
در حالي كه رئيس كميسيون حمل و نقل شورا تأكيد بر غيرقانوني بودن اين اقدام 
دارد، محسن پورسيدآقايي معاون حمل ونقل ترافيك ش��هرداري تهران، معتقد 
است: بر اساس مصوبه شورا و تأييد فرمانداري از شهروندان براي تردد در محدوده 
زوج و فرد عوارض دريافت مي ش��ود و اين كار منع قانوني ندارد. معاون ش��هردار 
تهران تأكيد مي كند: اگر كس��ي در روز مخالف پلاك خود در محدوده زوج و فرد 
تردد كند بايد عوارض پرداخت كند و اسناد هم در اين زمينه موجود است. به گفته 
پورسيدآقايي در ماده 8 مصوبه شورا آمده اس��ت به منظور جبران عوارض ناشي 
از ورود و ت��ردد غيرمجاز خودروها در محدوده هاي موضوع اين مصوبه نس��بت به 
شناسايي خودروهايي كه عوارض موضوع مصوبه را پرداخت نكرده اند اقدام و بدهي 
دارنده خودرو بابت عوارض پرداخت نشده را به آخرين نشاني وي نزد اداره راهنمايي 
رانندگي اعلام كنند. اما كميسيون عمران شوراي شهر تهران همچنان اعتقاد دارد 
اين كار غيرقانوني است. پيروز حناچي شهردار تهران گفته است دريافت عوارض 
از پلاك هاي مخالف در محدوده زوج و فرد قانوني و بر اساس مصوبه شوراست. اين 
در حالي است كه سردار مهماندار، رئيس پليس راهور پايتخت مي گويد متأسفانه 
ش��اهديم افرادي كه به محدوده زوج و فرد وارد مي ش��وند علاوه بر آنكه عوارض 
روزانه به مبلغ 45 هزار تومان به حسابشان ثبت مي شود 20 هزار تومان هم از سوي 
پليس جريمه مي ش��وند. مهماندار تأكيد كرد: گرفتن عوارض در محدوده زوج و 
فرد غيرقانوني است و نهادهاي مختلف در اين زمينه ورود پيدا كرده اند. به اعتقاد 
مهماندار اينكه بياييم مح��دوده را پولي كنيم مي تواند ب��ار ترافيكي را در مناطق 
پيراموني گسترش دهد چراكه پرداخت حداقل روزي 15 هزار تومان هم براي مردم 
مي تواند سخت باشد. از طرفي افزايش بار ترافيكي معابر پيراموني مي تواند آلودگي 
هوا را بيش��تر كند. پليس تمايلي به تغيير اوضاع ندارد. اگر ش��هرداري مصُر است 
پيشنهاد ما اين است كه بايد طرح پيشنهادي غيرپولي باشد. همچنين فرمانداري 
تهران اخذ ع��وارض در محدوده زوج و فرد را غيرقانوني عنوان كرد. غلامحس��ين 
آرام معاون فني عمران فرمانداري تهران معتقد اس��ت: در صورت اخذ عوارض در 
محدوده زوج و فرد قانوني بودن يا نبودن آن طبق مصوبه شوراي شهر است كه به 
تأييد فرمانداري مي رسد. بر اساس مصوبه شورا محدوده طرح ترافيك در حلقه اول 
با ضريب 1/5 و در محدوده زوج و فرد با ضريب نيم تعيين مي شود كه فرمانداري به 

بخشي از اين مصوبه اعتراض داشت. 
  »زوج و فرد« طرحي ناعادلانه 

محبوبه ذاكر، معاون مطالعات و برنامه ريزي معاونت حمل ونقل ترافيك شهرداري بر 
اين باور است طرح زوج و فرد يك راهكار كوتاه مدت است، چراكه اساس دسته بندي 
وسايل نقليه بر اثر زمان اثرگذاري خود را از دست مي دهد و به عنوان مثال در سال 
84 تنها 2 ميليون خودرو در تهران تردد مي كرد كه نصفي از اين خودروها پلاك 
فرد و مابقي پلاك زوج داشتند و آن زمان سرانه مالكيت خودرو 17 صدم بود و حالا 
سرانه مالكيت خودرو 3 دهم شده است و مي بينيد كه تعداد خودروهاي پايتخت 
دو برابر شده است. در آن زمان جمعيت تهران حدود 7 ميليون نفر بوده است و حالا 
جمعيت تهران به بيش از 9 ميليون نفر رسيده است و قطعاً راهكاري كه آن زمان 
براي 2 ميليون خودرو در نظر گرفته بودند، حالا جوابگوي 5 ميليون خودرو نيست. 
ذاكري با بيان اينكه سال ها است كه طرح زوج و فرد سقف اضطرار خود را درنورديده 
است و كاهش نمي يابد، گفت : البته حالا دسته بندي خودروها به زوج و فرد بهتر از 
نبود يك طرح است، اما بايد كاري كرد كه اثربخشي آن افزايش يابد. وي با اشاره 
به اينكه نظرسنجي ها از حدود 6 هزار شهروند تهراني انجام شده است و بررسي ها 
نشان مي دهد كه تقريباً 40 درصد از مردم از طرح زوج و فرد راضي نيستند و آن را 
مصداق ناعدالتي مي دانند، تأكيد كرد: البته مردم خواهان تغيير اين طرح هستند 

و معتقدند كه طرح زوج و فرد كارايي خود را از دست داده است.

تصوير شهر در شبكه های مجازي

اهتزاز بزرگ ترين پرچم كشور همزمان با دهه فجر در اراضی عباس آباد


